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PROTOKÓŁ  Nr XVIII/2016 
Sesji Rady Gminy Manowo 

odbytej w dniu 24 czerwca 2016 roku 
 
 
Sesję rozpoczęto o godz. 1100, zakończono o godz. 1253. Posiedzenie odbyło się w sali 
posiedzeń UG Manowo. 
 
Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 14 radnych wg załączonej listy 
obecności.  
 
Ponadto w obradach Sesji udział wzięli: 
1. Wójt Gminy  - Roman Kłosowski 
2. Sekretarz Gminy  - Irena Oleksy    
3. Skarbnik Gminy  - Bożena Tomaszewska 
4. Protokolant  - Anna Drabik 

  
Ad. I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji 
Otwarcia XVIII Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie 
listy obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 13 
radnych. 
 
Nieobecna była radna Grażyna Góral – nieobecność usprawiedliwiona.  
 
Spóźnienia: 

• Radna Joanna Czerwiak (1125). 
 

 
Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad. 
 
Wójt wystąpił z wnioskiem o wprowadzenie do porządku obrad projektu uchwały w 
sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przechodu na nieruchomości.  
 
Do wnioskowanej zmiany w porządku obrad uwag nie wniesiono. W związku z 
powyższym Przewodniczący poinformował, że Rada będzie obradowała według 
porządku uwzględniającym wnioskowaną zmianę (poszerzony o pkt II.3.m).  
 
 
I. Sprawy regulaminowe: 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji. 
2. Przyjęcie protokołów XVI i VII Sesji Rady Gminy. 
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w 

okresie międzysesyjnym. 
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji. 
6. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym. 
7. Interpelacje i zapytania. 
8. Trybuna obywatelska. 

II. Sprawy problemowe: 
1. Prezentacja Projektu „Zwalczamy nowotwory – program profilaktyki 

nowotworowej w powiecie koszalińskim”. 
2. Przygotowania do akcji letniej dla dzieci i młodzieży. 
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3. Podjęcie uchwał w sprawie:  
a) rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania z wykonania budżetu za 

2015 rok, 
b) zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 2015 rok, 
c) udzielenia Wójtowi Gminy Manowo absolutorium z tytułu wykonania 

budżetu za rok 2015, 
d) zmian w budżecie gminy na 2016 rok, 
e) zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na lata 2016-

2028, 
f) wzorów formularzy i deklaracji podatkowych, 
g) utworzenia Punktu Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych, 
h) zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia programu opieki nad 

zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na 
terenie Gminy Manowo w 2016 roku, 

i) uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
gminy Manowo dla wsi Kretomino w rejonie ul. Zachodniej, 

j) wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowym dzierżawcą kolejnej 
umowy dzierżawy, 

k) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości, 
l) zmiany Statutu Gminy Manowo, 
m) wyrażenia zgody na ustanowienia służebności przechodu na 

nieruchomości. 
4. Wolne wnioski i informacje. 
5. Odpowiedzi na interpelacje. 
6. Zakończenie. 

 
 

 

Ad.I.2. Przyjęcie protokołów XVI i XVII Sesji Rady Gminy   
   

Protokół XVI Sesji Rady Gminy przyjęty został 12 głosami za, przy 1 wstrzymującym 
się. 
Protokół XVII Sesji Rady Gminy przyjęty został 13 głosami za (jednogłośnie). 
 
 
 
Ad.I.3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach 
podejmowanych w okresie międzysesyjnym 

Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że w okresie międzysesyjnym 
zajmował się następującymi sprawami: 

� 6 i 20 maja oraz 3, 10 i 17 czerwca pełniłem dyżury w Urzędzie Gminy Manowo. 
� 20 maja odbyło się wspólne posiedzenie stałych Komisji Rady Gminy oraz XVII 

sesja nadzwyczajna. 
� 19 maja uczestniczyłem w walnym zebraniu sprawozdawczo-wyborczym 

Stowarzyszenia Ziemi Manowskiej w Cewlinie. Nowym prezesem została p. 
Anna Stor. 

� 10 czerwca wspólnie z Wójtem odbyliśmy spotkanie w sprawie indywidualnej.  
� 17 czerwca odbyło się wspólne posiedzenie stałych Komisji Rady Gminy. 
� 26 kwietnia wpłynął wniosek z Prokuratury Rejonowej w Koszalinie w sprawie 

zmiany uchwały w sprawie określenia wzorów formularzy informacji i 
deklaracji podatkowych w zakresie wykreślenia sformułowań dotyczących 
odpowiedzialności karej i karno-skarbowej za podanie nieprawdziwych 
danych. 20 maja udzieliliśmy odpowiedzi, że na czerwcowej sesji takiej zmiany 
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dokonamy. Projekt uchwały w tej sprawie znajduje się w dzisiejszym porządku 
obrad.  

� 12 maja wpłynęło pismo od p. Grzebieluchy w sprawie zamontowania 
spowalniaczy na drodze powiatowej w Wyszeborzu. 16 maja pismo zostało 
przekazane według kompetencji do Starostwa Powiatowego w Koszalinie. W 
dniu 6 czerwca otrzymaliśmy odpowiedź, że Starostwo nie widzi konieczności 
montażu spowalniaczy.  

� 23 maja przesłałem do Regionalnej Izby Obrachunkowej wniosek Komisji 
Rewizyjnej o udzielenie Wójtowi Gminy Manowo absolutorium z tytułu 
wykonania budżetu za 2015 rok. 7 czerwca otrzymaliśmy odpowiedź z 
pozytywną opinią o wniosku.  

� W dniu 6 maja przekazaliśmy do Prezesa Rady Ministrów oraz do Ministra 
Spraw Wewnętrznych i Administracji stanowisko Rady Gminy Manowo z dnia 
29 kwietnia 2016 roku w przedmiocie apelu Rady Gminy Dobrzeń Wielki o 
zmiany przepisów ustawy o samorządzie gminnym w zakresie regulującym 
zmiany granic terytorium gmin. 23 maja wpłynęło pismo - odpowiedź od 
Sekretarza Stanu z Kancelarii Premiera, że sprawa została skierowana do 
MSWiA w celu udzielenia odpowiedzi. 

� 3 czerwca wpłynęła prośba z Powiatu Koszalińskiego o umożliwienie udziału w 
sesji Rady Gminy przedstawicielom Biura Projektu „Zwalczamy nowotwory – 
program profilaktyki nowotworowej w powiecie koszalińskim” w celu 
zaprezentowania programu i zebrania ankiet. Wystąpienie przedstawicieli 
projektu zostało ujęte w programie dzisiejszej sesji. Wczoraj otrzymaliśmy 
informację, że osoba prezentująca program nie może przyjechać i zostaną tylko 
zebrane ankiety.  

 
 
Ad.I.4 Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym 
 

Na wstępie Wójt złożył życzenia Janowi Prusowi z okazji imienin, a następnie 
przekazał informację z pracy w okresie międzysesyjnym: 
� Wielka Brytania opuści UE. Jest to niekorzystna decyzja i będą z tym związane 

różnego rodzaju reperkusje. Miejmy nadzieję, że to nie dotknie takich gmin jak 
nasza. Przyjęty budżet unijny powinien być zrealizowany, bo mamy wiele planów 
związanych z tym budżetem.  

� 31 maja podpisałem umowę z wicemarszałkiem na dofinansowanie ze środków 
unijnych dwóch dróg w miejscowości Bonin na kwotę 536.000 zł. Dofinansowanie 
obejmie 63,3% tej inwestycji. Po przetargu ta kwota ulegnie zmianie – 
prawdopodobnie będzie niższa. Było 160 wniosków. 107 gmin podpisało umowy, 
a pozostałe oczekują na oszczędności wynikające z przetargów.  

� Lokalna Grupa Działania rusza do działania. Zarząd tej Grupy podpisał umowę z 
wicemarszałkami. Z tego tytułu również otrzymamy środki i  prawdopodobnie 
będą one przeznaczone na modernizację kąpieliska w Rosnowie. 

� Niebawem wykonawca przystąpi do adaptacji ośrodka zdrowia w Rosnowie. Mamy 
komplet dokumentacji i wniosek został złożony w Starostwie. Zostanie to 
wykonane bez udziału finansowego gminy.  

� W uchwale w sprawie zmian w budżecie gminy na 2016 rok, z którą się państwo 
zapoznaliście na komisji jest wprowadzona korekta. Wielkość środków nie uległa 
zmianie, ale zostały one rozdysponowane na inne zdania. Prezes Spółki 
Elektrociepłownia Rosnowo przejął inwestycję w Boninie, a za zaoszczędzone w 
ten sposób środki zapłacimy za wykonane oświetlenia (4 lampy na ulicy 
Kościelnej, 4 lampy na ulicy Pieczarek, 2 lampy w Grzybnicy).  

� Remonty dróg – zrealizowaliśmy tyle, na ile było nas stać. Nie stać nas na więcej. 
Nawet dwa zadania awansem.  
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� Byliśmy z radnymi – z p. Markiem Twardowskim, p. Andrzejem Sokalskim i p. 
Jerzym Hawraniakiem w GDDKiA. Mamy przychylność na pozyskanie od nich 
destruktu. Jeśli otrzymamy, to w pierwszej kolejności będzie realizowana droga w 
Cewlinie (od klubu do lasu).  

 
 
Ad.I.5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał 
podjętych na ostatniej sesji.  
 

Lp.  Nr uchwały, 
Data uchwały 

Uchwała w sprawie Informacja o realizacji  

1.  XVI/133/2016 
29 kwietnia 2016 

Statutu Gminnego Ośrodka Pomocy 

Społecznej w Manowie 
W trakcie realizacji, została 
przesłana do Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem. 
Przesłano wniosek o publikację w 
Dzienniku Urzędowym 
Województwa 
zachodniopomorskiego. 

2.  XVI/134/2016 
29 kwietnia 2016 

wyrażenia zgody na zawarcie umowy 

dzierżawy nieruchomości 
W trakcie realizacji, została 
przesłana do Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem. 

3.  XVI/135/2016 
29 kwietnia 2016 

wyrażenia zgody na nabycie prawa własności 
nieruchomości 

W trakcie realizacji, została 
przesłana do Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem. 

4.  XVI/136/2016 
29 kwietnia 2016 

wyrażenia zgody na nabycie prawa własności 

nieruchomości 
W trakcie realizacji, została 
przesłana do Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem. 

5.  XVI/137/2016 
29 kwietnia 2016 

wyrażenia zgody na nabycie prawa własności 

nieruchomości 
W trakcie realizacji, została 
przesłana do Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem 

6.  XVI/138/2016 
29 kwietnia 2016 

wyrażenia zgody na nabycie prawa własności 

nieruchomości 
W trakcie realizacji, została 
przesłana do Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem  

7.  XVI/139/2016 
29 kwietnia 2016 

wyrażenia zgody na zawarcie z 

dotychczasowym dzierżawcą kolejnej umowy 

dzierżawy 

Zrealizowana, została przesłana 
do Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem 

8.  XVI/140/2016 
29 kwietnia 2016 

stanowiska Rady Gminy Manowo w 

przedmiocie apelu Rady Gminy Dobrzeń 

Wielki o zmiany przepisów ustawy o 
samorządzie gminnym w zakresie 

regulującym zmiany granic terytorium gmin 

Zrealizowana, została przesłana 
do Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem 

9.  XVII/141/2016 
20 maja 2016 

zmian w budżecie Gminy Manowo na 2016 r. Zrealizowana, została przesłana 
do RIO w celu zbadania 
zgodności z prawem. Wystąpiono 
z wnioskiem o publikację w 
Dzienniku Urzędowym 
Województwa Zach. 

10.  XVII/142/2016 
20 maja 2016 

zmiany wieloletniej prognozy finansowej 

Gminy Manowo na lata 2016 – 2028 

Zrealizowana, została przesłana 
do RIO w celu zbadania 
zgodności z prawem 
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Ad.I.6. Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym 
 

Brak 
 
 
Ad.I.7.  Interpelacje i zapytania 
 

Radny Tomasz Padykuła: 
� Czy będzie zrobiona lampa w Wyszeborzu przy boisku? 

 
Radny Andrzej Ćwikliński: 
� Droga do Lisowa i Jagielna – mieszkańcy pytają, czy mogą liczyć na poprawę stanu 

tej drogi?  
 
Radny Mirosław Pawlak: 

� Mieszkańcy proszą o oczyszczenie plaży i zejścia do jeziora ze szkieł. Tam 
zdarzają się przypadki skaleczeń. Jeśli byłaby taka możliwość, to prosimy o 
oczyszczenie w szczególności zejścia do brodzika, gdzie chodzą dzieci. 

 
Radny Michał Bamburak: 
� Budowa chodnika – wcześniej zgłaszałem potrzebę położenia krótkiego odcinka 

(ok. 20 m) chodnika  w Cewlinie.  W tym miejscu wsiadają dzieci dojeżdżające do 
szkoły i wskazane byłoby pobudowanie chodnika. Czy jest taka możliwość? 

 
Radny Stanisław Turowski: 
� Do prezesa Spółki Elektrociepłownia Rosnowo – czy byłaby możliwość wywieszenia 

na bramie oczyszczalni w Boninie tablicy informacyjnej z numerami 
kontaktowymi? 

 
Radny Jerzy Hawraniak:  
� zmienił się operator oczyszczalni w Boninie. Do tej pory często korzystaliśmy z 

usług pracowników oczyszczalni. W tej chwili mamy problem z usunięciem 
połamanego drzewa przy Orliku. Czy możemy nadal korzystać z pomocy 
pracowników? 

 
Radna Sylwia Krępeć:  
� W budżecie gminy na ten rok zaplanowane są środki na cmentarz w Wyszewie. 

Czy w tym roku możliwe będzie wykorzystanie tych pieniędzy? 
 
 
 
Ad.I.8. Trybuna obywatelska 
 

Robert Murii – prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo: 
� Trwa budowa oczyszczalni ścieków w Rosnowie. Być może w przyszłym roku o tej 

porze będziemy przecinać wstęgę. 
� Do końca przyszłego tygodnia będziemy otwierać wodociąg do starego Rosnowa.  
� Dosyć duże nakłady zostały poczynione na oczyszczalni ścieków w Boninie. 

Zmieniliśmy technologię, ponieważ brakowało odwirowania ścieku wtórnego. W 
tej chwili cofamy to z powrotem na rów retencyjny, abyśmy mogli uzyskać 
odpowiednią gęstość. Mam nadzieję, że już się tam nic nie dzieje i spokojnie można 
okna otwierać. Mogą się jeszcze takie przypadki zdarzyć, ale nie jest to związane z 
pracą oczyszczalni, tylko z urządzeniami, które są narażone na otwarty teren. 

� Hydrofornia w Boninie do końca tego miesiąca będzie otwarta. Tym się zajmie 
specjalistyczna firma. W ofercie jest to określone jako sprawdzenie stanu 
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technicznego urządzeń wykonania płukania filtrów oraz instalacji technologicznej, 
wykonanie dezynfekcji całego układu technologicznego, wykonanie rozruchu 
technologicznego i uzyskanie pozytywnych wyników badania wody. Dopiero wtedy 
otworzymy tę hydrofornię.  

� Dosyć duże nakłady czynimy na hydrofornie w Manowie, aby poprawić mangan i 
żelazo. Trzeba tam założyć dosyć drogie filtry.  

� Tablica informacyjna dla mieszkańców – proszę dać nam trochę czasu. W tej chwili 
już techniczne sprawy zostały rozwiązane. Obecnie wykonujemy malowanie i 
przycinanie – do końca lipca wykonamy całą pracę związaną z estetyką. Jest już 
przygotowana tablica. Numer telefonu jest już na stronie internetowej. Osobą 
odpowiedzialną za sprawy techniczne (w miejscowościach Bonin i Rosnowo) jest 
Robert Machowicz tel. 570-970-211. 

� Jeśli chodzi o współpracę w zakresie wykonania prac w Boninie – proszę dzwonić 
z samego rana do p. Machowicza, wtedy pracownik zostanie oddelegowany.  

 
Bogumiła Wasilewska – członek Stowarzyszenia Ziemi Manowskiej: 

� Chciałabym przedstawić Państwu nową prezeskę SZM – p. Annę Stor. Pani 
Ania mieszka w Rosnowie i prowadzi świetlicę w Cewlinie. Pani Sylwia Krępeć 
oraz p. Robert Murii weszli w skład Zarządu SZM. Ja zostałam sekretarzem. 
Pani Anna Dzietczyk nadal została skarbnikiem. 

� Zapraszam wszystkich Państwa i przypominam, że dzisiaj świętujemy noc 
świętojańską w Wyszewie.  

Następnie p. Bogumiła Wasilewska złożyła życzenia p. Janowi Prusowi – 
Przewodniczącego Rady z okazji imienin.  
 
Sławomir Jamka – Przewodniczący Rady Osiedla: 

� Proszę o interwencję – w obrębie na posesji p. Kisiel i p. Dyka w Rosnowie 
(zarastanie chodnika). 

� 5 czerwca odbył się Dzień Dziecka w Rosnowie (impreza wspólna) - dzięki 
pomocy Elektrociepłowni Rosnowo, środków Rodzinnych Ogródków 
Działkowych „Lotnik”, Koła Wędkarskiego w Rosnowie, Aeroklubu 
Koszalińskiego oraz Sołectw Cewlino i Wyszebórz oraz szczecineckiej i 
koszalińskiej grupy motocyklowej.  

� Mamy gminną gazetkę, ale egzemplarza majowego nikt w Rosnowie nie 
otrzymał. Wysłaliśmy artykuł o fontannie i nie wiem, czy on się ukazał. Robimy 
jako Rada Osiedla największą imprezę w Rosnowie i w gazetce nie ma o tym 
wzmianki – chyba że ukaże się w lipcu. Płacimy za gazetkę pieniądze i ma ona 
nam służyć. Jeśli majowego egzemplarza wiele osób nie otrzymało, to jest 
pytanie o sens istnienia tej gazety.  

 
Marzena Ziubrowska – Sołtys Kretomina:  

� W Kretominie odbyła się parafiada, na której promowaliśmy naszą gminę. Było 
bardzo dużo osób. Imprezę zorganizowaliśmy przy współpracy rady Sołeckiej, 
radnych i Rady Parafialnej.  

 
Romana Nowocień – Sołtys Sołectwa Grzybnica:  

� W imieniu mieszkańców Gajewa i Kępna dziękuję za wyrównanie drogi. 
� Studzienka przy drodze krajowej w Grzybnicy zapadła się. Było to zgłaszane w 

GDDKiA i do tej pory nie jest zrobiona.  
� Do kogo należy naprawa chodnika przy posesji p. Góreckich. Został 

uszkodzony przez ciężarowy samochód.  
 
Wójt: to jest w kompetencji GDDKiA. 
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Radny Andrzej Sokalski: 

� Parafiada w Kretominie – zebraliśmy 20.900 zł, z tego zysk 15.800 zł. Impreza 
się udała. Co roku mamy podobne wyniki. Nagrodami głównymi w loterii był 
laptop, deskorolka elektryczna, nowy telefon Samsung – razem wartość nagród 
ok. 4.000 zł. Losów sprzedaliśmy na kwotę 4.325 zł. Zapraszam za rok.  

 
 
 

I przerwa – 1137 - 1205  

 
 
 
Ad.II.1. Prezentacja Projektu „Zwalczamy nowotwory – program profilaktyki 
nowotworowej w powiecie koszalińskim” 
 
Z uwagi na nieobecność osoby prezentującej projekt „Zwalczamy nowotwory – 
program profilaktyki nowotworowej w powiecie koszalińskim” ankieterka zebrała 
tylko ankiety od radnych, sołtysów, zaproszonych gości oraz pracowników urzędu. 
 
 
Ad.II.2. Przygotowania do akcji letniej dla dzieci i młodzieży 

 
Informację na temat przygotowania do akcji letniej dla dzieci i młodzieży przedstawiła 
p. Maria Staciwa – dyrektor Gminnego Ośrodka Kultury w Wyszewie: w okresie 
wakacyjnym będą czynne wszystkie świetlice. W lipcu będzie czynnych siedem 
świetlic, a w sierpniu  świetlica w Boninie. Zorganizowane zajęcia wakacyjne odbędą 
się w czterech świetlicach: Rosnowo, Wyszewo, Bonin i Manowo. W Rosnowie mamy 
zapisanych 26 dzieci, w Wyszewie 23, w Boninie 24 i w Manowie 14. W Kretominie i 
w Grzybnicy część rodziców już wpłaciła pieniądze na zajęcia. Musimy mieć w 
Kretominie i w Grzybnicy co najmniej po 10 dzieci, aby program się skalkulował 
finansowo. Informację dotyczącą ilości dzieci powinnam mieć do poniedziałku. 
Świetlica w Wyszeborzu będzie otwarta codziennie od 10.00 do 16.00. W Cewlinie jest 
problem, ponieważ mam oświadczenia 17 rodziców i tylko jeden rodzic chce posyłać 
dziecko na zajęcia do świetlicy. Nie wiem, czy w tej sytuacji jest zasadne, aby świetlica 
była czynna. Jedna z mam napisała, że dziecko w wolnej chwili będzie odwiedzać 
świetlicę. Tam, gdzie jest ponad 20 dzieci, tj. w Manowie, w Wyszewie, w Rosnowie i 
w Boninie muszę zgodnie z przepisami prawa dodatkowo zatrudnić osoby do pracy. 
W Wyszewie jest stażystka, w Boninie zatrudnimy w sierpniu osobę, a do Wyszeborza 
przekierujemy p. A. Stor ze świetlicy w Cewlinie. Jeśli rodzice z Cewlina wyrażą taką 
chęć, to będą mogli zapisać dziecko do innej wybranej przez siebie świetlicy.  
Na zajęcia wakacyjne mamy kwotę 12.000 zł. Jest to dosyć duża kwota, ponieważ 
zaoszczędziliśmy na zajęciach podczas ferii zimowych. Komisja postanowiła, że 
dofinansujemy (ok. 90 zł na zapisane dziecko) tylko te świetlice, w których są wpłaty 
rodziców. Panie z pozostałych świetlic (Cewlino, Wyszebórz) będą mogły pisać projekty 
na pozyskanie środków z profilaktyki. Nie dofinansujemy świetlic, w których nie ma 
zajęć zorganizowanych. W czasie zimowych ferii w Wyszeborzu nie było wpłat 
rodziców i pomimo tego dzieci uczestniczyły w wyjazdach. Paniom z innych świetlic 
było szkoda tych dzieci. Rodzice powiedzieli wprost – nie wpłacimy pieniędzy, 
ponieważ dzieci i tak pojadą. Staramy się, aby dzieci miały ciekawie zorganizowany 
czas, ale nie może być takiej postawy rodziców. Myślę, że Państwo to rozumiecie. W 
Wyszeborzu ¾ rodzin otrzymuje 500+ i myślę, że kwota 150 zł za udział w 
półkoloniach nie jest duża. W gminie Świeszyno tydzień zajęć w gospodarstwie, gdzie 
są konie kosztuje 450 zł. W Koszalinie zajęcia 1,5-godzinne kosztują 20 zł. Nie da się 
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zrobić ciekawych zajęć i wyjazdów jeśli rodzice nie płacą. Gmina Manowo bardzo dużo 
dofinasowuje. Dobrą informacją jest również to, że spora grupa dzieci wyjeżdża na 
wyjeżdża na kolonie.  
Najwięcej wyjazdów będzie w świetlicach w Wyszewie i w Rosnowie – 4 wycieczki 
(wioska Hobbitów Sierakowo, Łeba – Park Dinozaurów, Niechorze - modelarnia, 
Muzeum Figur Woskowych, Park Miniatur Latarni Morskich, Kołobrzeg – rejs 
statkiem). Będą to wspólne wyjazdy obu świetlic.  
Dzieci ze świetlicy w Manowie będą  miały trzy wycieczki: 

• Rewal – Park Wieloryba, 
• Wioska Hobbitów, 
• Wycieczka do Niechorza 

Grzybnica i Kretomino: 
• Zieleniewo – Dziki Zachód, 
• Park Edukacji i Rozrywki Leonardia, 
• Sea Park Sarbska – park edukacyjny. 

Wyszebórz: 
- Nie będzie wyjazdów. Codziennie będą ciekawe zajęcia: m.in. plastyczne, 

kulinarne. 
Cewlino: myślę, że zamkniemy świetlicę, a instruktorkę świetlicy oddelegujemy do 
prowadzenia zajęć w pozostałych świetlicach. Planujemy zorganizować w sierpniu dla 
dzieci wycieczkę 2-dniową do Poznania i okolic. Koszt to 250 zł. Na dzień dzisiejszy 
zadeklarowało się 17 osób. Musimy zebrać 40 osób, żeby wyjazd doszedł do skutku. 
Wypoczynek letni  dla dzieci zostanie również dofinansowany ze środków sołeckich: 

- Wyszewo – 1000 zł 
- Rosnowo – 1200 -1400 zł 
- Bonin – ok. 1000 zł 
- Manowo – 700 zł. 

W czasie wakacji będą również czynne biblioteki. W Wyszewie będzie czynna w lipcu 
tylko przez tydzień, w Rosnowie przez 2 miesiące, w Manowie na przełomie lipca i 
sierpnia. Biblioteki w okresie wakacji włączają się do zajęć edukacyjnych.  
Plan organizacji wypoczynku letniego dla dzieci będzie dostępny na stronie Gminnego 
Ośrodka Kultury w Wyszewie. 
 
Radny Michał Bamburak: a co z dostępem do świetlicy w czasie, kiedy nie będzie 
instruktorki świetlicy w Cewlinie? Odbywają się tam ćwiczenia oraz zajęcia taneczne. 
 
Maria Staciwa – Dyrektor GOK: zajęć z tańca nie będzie, dlatego że w okresie wakacji 
dzieci wyjeżdżają. Zostają próby chóru i inne zajęcia. Nie wiem tylko, co będzie ze 
sprzątaniem.  
 
Danuta Szatkiewicz – Sołtys Cewlina: z tego co wiem, to gimnastyki nie będzie, bo są 
wakacje. Chór też nie ćwiczy w okresie wakacji. Zostanie jedynie Msza.  
 
Maria Staciwa – Dyrektor GOK: jeżeli będzie problem z posprzątaniem świetlicy, to 
proszę do mnie dzwonić.  
 
Wójt: Pani Minister Rafalska zwróciła się na piśmie do wszystkich wojewodów, do 
samorządów z prośbą o niewstrzymywanie wypłat 500+, aby nie psuć dzieciom 
wakacji, bo uważa, że rodzice część tych środków powinni przeznaczyć na wakacje 
dla dzieci. W naszej gminie środki wypłacane są na bieżąco. Pomocą objętych jest 
ponad 650 dzieci. Jeszcze wpływają pojedyncze wnioski. Nawet władze ministerialne 
twierdzą, że część tych środków rodzice winni przeznaczyć na wakacje swoich dzieci.  
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Radny Tomasz Padykuła: co było powodem likwidacji punktu bibliotecznego w 
Wyszeborzu? 
 
Maria Staciwa – Dyrektor GOK: to nie jest likwidacja tylko zawieszenie, ponieważ nie 
ma pracownika. Pani Jola prawdopodobnie do końca roku nie wróci. Instruktorka 
świetlicy zatrudniona jest na umowę-zlecenie i zajmuje się tylko dziećmi. Jeśli jest 
potrzeba, to któraś z bibliotekarek przyjedzie do Wyszeborza. 
 
Radny Tomasz Padykuła: czy są deklaracje rodziców na zajęcia zorganizowane w 
świetlicy w Wyszeborzu? 
 
Maria Staciwa – Dyrektor GOK: 6-7 dzieci będzie uczęszczać na zajęcia. Świetlica 
będzie czynna od godz. 10.00 do godz. 16.00. Dla świetlicy jest przygotowany bardzo 
ciekawy plan. Zobaczymy ile dzieci będzie chodzić. Cieszę się z tego, że część dzieci 
pojedzie na zorganizowane kolonie.  
 
Radny Mirosław Pawlak: czy mogłaby nam Pani przybliżyć sposób finansowania 
świetlic wiejskich? W wakacje dopłacają rodzice – ja również uważam, że powinni 
dopłacać.  
 
Maria Staciwa – Dyrektor GOK: Gminny Ośrodek Kultury zapewnia wynagrodzenia 
pracowników. Na działalność pedagogiczno-wychowawczą w świetlicach w tym roku 
mamy 8.000 zł (na 8 świetlic). Świetlice dofinansowywane są również z profilaktyki, 
ale instruktorzy muszą o te środki zwrócić się z wnioskiem do Gminnej Komisji 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. Muszą to być zajęcia typowo 
profilaktyczne. W ciągu roku jest to kwota ok. 1000 zł na jedną świetlicę. Utrzymanie 
świetlic jest w gestii urzędu (środki czystości). Mamy niewiele pieniędzy na działalność 
świetlic. Panie organizują w świetlicach zajęcia biblioteczne. Możemy ze środków GOK 
organizować w świetlicach np. koncerty, spotkania autorskie. Na same świetlice jest 
bardzo mało pieniędzy. W tej chwili szukamy sponsorów. 
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: w listopadzie 2015 roku na posiedzeniu Komisji 
rozmawialiśmy o tym, że na świetlice są przeznaczone bardzo małe środki. Mówiliśmy 
też, że w II półroczu 2016 roku, jak Pani dyrektor zwróci się o zwiększenie środków 
na świetlice (na podstawowe potrzeby), to znajdziemy sposób na zwiększenie budżetu. 
My nieduże środki na działalność świetlic znajdziemy – proszę się nie martwić p. 
dyrektor. Mówiliśmy również o funduszu sołeckim, że niedużo, ale systematycznie 
będziemy zwiększali środki. Nic na siłę, proszę mądrze wydatkować i jak będzie taka 
potrzeba, to zwiększymy.  
 

 
Ad.II.3. Podjęcie uchwały w sprawie: 

a) rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania z wykonania budżetu za 2015 
rok, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 17 czerwca 2016 roku. Proszę p. 
Joannę Czerwiak – Przewodniczącą Komisji Budżetu i Finansów o 
przedstawienie opinii Komisji w tej sprawie.  
Radna Joanna Czerwiak: KBIF po dokładnej analizie, licznych rozmowach 
pozytywnie opiniuje wykonanie budżetu gminy za 2015 rok. Jednocześnie 
jest pozytywna opinia RIO o przedłożonym przez Wójta sprawozdaniu z 
wykonania budżetu gminy za 2015 rok wraz z informacją o stanie mienia w 
swojej opinii (Uchwała Nr XLIV.173.Z.2016 Składu Orzekającego RIO w 
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Szczecinie) z zastrzeżeniem dotyczącym zobowiązań wymagalnych w 
wysokości 458.342,88 zł, co jest niezgodne z art. 44 ust. 3 ustawy o 
finansach publicznych.  
 
Uchwała otrzymała Nr XVIII/143/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

b) zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 2015 rok, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 17 czerwca 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XVIII/144/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

c) udzielenia Wójtowi Gminy Manowo absolutorium z tytułu wykonania 
budżetu za rok 2015, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady poprosił o przedstawienie wniosku Komisji 
Rewizyjnej.  
Andrzej Sokalski – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej: Komisjia w dniu 20 
maja rozpatrzyła sprawozdanie Wójta z wykonania budżetu gminy za 2015 rok 

wraz z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej o tym sprawozdaniu, 
sprawozdanie finansowego Gminy Manowo oraz informację o stanie mienia 
Gminy Manowo i postanowiła pozytywnie  zaopiniować wykonanie budżetu 
Gminy Manowo za 2015 r. oraz zwraca się do Rady Gminy Manowo z 
wnioskiem o udzielenie  absolutorium Wójtowi Gminy Manowo z tytułu 
wykonania budżetu za 2015 r. 
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: wpłynęła również pozytywna opinia 
Regionalnej Izby Obrachunkowej o wniosku Komisji Rewizyjnej. Czy ktoś ma 
uwagi lub propozycje do tego projektu uchwały? Nie widzę – przechodzimy do 
głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XVIII/145/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 
Wójt: bardzo cieszy, że  w naszej Radzie nie ma polityki. Jest merytoryczne 
działanie. Tym bardziej jestem wdzięczny Państwu za to absolutorium, bo 
wiemy jakie były sytuacje w latach ubiegłych. Nasze działania i Państwa 
przychylność spowodowały, że na dzień dzisiejszy znajdujemy się w innym 
miejscu. Jak przychodzę do pracy to niedowierzam, że mamy taką sytuację. 
Jestem przekonany, że dalsza realizacja naszych zamierzeń w kolejnych 
budżetach będzie łatwiejsza. Serdecznie Państwu dziękuję i obiecuję, że 
będziemy dalej współpracowali merytorycznie.  
 

d) zmian w budżecie gminy na 2016 rok, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 17 czerwca 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XVIII/146/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
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e) zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na lata 2016-
2028, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 17 czerwca 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XVIII/147/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

f) wzorów formularzy i deklaracji podatkowych, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 17 czerwca 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XVIII/148/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

g) utworzenia Punktu Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 17 czerwca 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XVIII/149/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

h) zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia programu opieki nad 
zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na 
terenie Gminy Manowo w 2016 roku, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 17 czerwca 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XVIII/150/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

i) uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego gminy 
Manowo dla wsi Kretomino w rejonie ul. Zachodniej, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 17 czerwca 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XVIII/151/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

j) wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowym dzierżawcą kolejnej 
umowy dzierżawy, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 17 czerwca 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XVIII/152/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

k) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości, 
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Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 17 czerwca 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XVIII/153/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

l) zmiany Statutu Gminy Manowo, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 17 czerwca 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XVIII/154/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

m) wyrażenia zgody na ustanowienia służebności przechodu na 
nieruchomości 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 17 czerwca 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XVIII/155/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

 
 
 
 
Ad.II.4. Wolne wnioski i informacje 
 

Brak 
 
 
Ad.II.5. Odpowiedzi na interpelacje 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez: 
- T. Padykuły: 

� Prąd –  w lipcu będzie stacja z napięciem. Wtedy te dwie lampy będą 
postawione.   

� Boisko – nie zrobimy nic w tym roku, żeby można było tam grać. Nawet jak 
przywieziemy ziemię, to trzeba ją zwałować i wysiać trawę. To trwa 
minimum rok.  
Radny Tomasz Padykuła: to może już zacznijmy 
Wójt: dzisiaj ziemia jest za darmo, ale transport kosztuje. Ruszymy z 
budową. 

- A. Ćwiklińskiego: 
� Droga do Jagielna i Lisowa – Pan Łuczkanin do połowy lipca jest na urlopie. 

Zainteresuję się tą drogą w przyszłym tygodniu, żeby chociaż te większe 
dziury zasypać. W trakcie wakacji postaramy się tę drogę zrobić.   

- M. Pawlaka: 
� Plaża w Rosnowie –  w poniedziałek będzie już p. Filipowicz. Myślałem o 

tym, żeby plażę posprzątać i przywieźć płukany piach. Raz na 3 lata 
przywozimy ok. 100 ton. Postaramy się, żeby na pierwsze dni lipca plaża w 
miarę wyglądała.  

- M. Bamburaka: 
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� Chodnik w Cewlinie – mamy 2 panów. Zostali zaangażowani do remontu 
urzędu, bo nas to dużo mniej kosztuje. Zrobimy ten chodnik (oraz obwódkę 
przy boisku w Grzybnicy) w czasie wakacji. To nie są duże nakłady. 

- S. Krępeć: 
� Środki na prace remontowe na cmentarzu w Wyszewie –  jeśli zadanie jest 

wpisane w uchwale budżetowej, to Wójt jest wykonawcą. Proszę zgodnie z 
harmonogramem prac Sołectwa realizować to zadanie do kwoty 
przeznaczonej w budżecie. 

- R. Nowocień: 
� Studzienka –  skierowaliśmy interpelację do GDDKiA. 
� Chodnik koło p. Góreckich –  muszę się zapoznać z tą sprawą. Być może 

znają sprawę i jest prowadzone postępowanie.  
 

Następnie Wójt życzył wszystkim wspaniałych urlopów. 
 
 
Ad.II.6. Zakończenie 
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął 
Obrady XVIII Sesji Rady Gminy Manowo. 
 
 
Protokołowała: 
Anna Drabik 

 
 


